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ЗА БЯЗ’ЯДЗЕРНУЮ БЕЛАРУСЬ
СТАНІСЛАЎ ШУШКЕВІЧ ВЫЛУЧАНЫ НА НОБЕЛЕЎСКУЮ ПРЭМІЮ МІРУ

АЗІН У ПОЛІ – І НЕ ВОІН
НОВАЕ ЭСЭ АЛЕГА АБЛАЖЭЯ

ЦІ ПЕРАЖЫВЕМ НОВЫ

ПРАВАПІС?
СТАР.4, 5

24  жніўня  стала  вядома,
што першы прэзідэнт дэмак
ратычнай Польшчы, лаўрэат
Нобелаўскай прэміі міру за
1983 год Лех Валэнса вылу
чыў на гэтую пачэсную прэ
мію былога кіраўніка Бела
русі Станіслава Шушкевіча.

“Барацьба, у якой браў уд
зел Станіслаў Шушкевіч, пры
вяла  да  заканчэння  эпохі
падзелаў – на блокі, сістэмы,
межы,  і  пачала  эпоху  міру,
дабрабыту, глабалізацыі. Ужо
толькі гэты факт робіць выб
ітнай асобу Шушкевіча, але
не абмяжоўвае іншыя яго да
сягненні,  якія  былі  яшчэ
большымі”, – заявіў Валэнса
ў  інтэрв’ю  Еўрапейскаму
Радыё.

У афіцыйных СМІ Беларусі
факт вылучэння беларускага
палітыка  на  Нобелеўскую
прэмію праігнаравалі.  І гэта
зразумела. Але і ў беларускім
неафіцыйным друку пра гэты
факт  таксама  пішуць  не
шмат.  Больш  за  тое,  на  ад
ным з папулярных дэмакра
тычных  сайтаў  у  інтэрнэце
адразу з’явіліся каментары
з’едлівага зместу, дзе Шушке
віча  называюць  “клоўнам”,
“пенсіянерам”, “здраднікам”.
Аднаго з найбольш вядомых
у свеце беларускіх палітыкаў
высмейваюць, з яго кпяць.  І
нават  той  факт,  што  цяпе
рашняя першая асоба дзяр
жавы прызначыла першаму
яе намінальнаму кіраўніку,
прафесару фізікі пенсію па

Станіслаў Шушкевіч. Фота з архіву.
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мерам у некалькі даляраў, у
многіх выклікае толькі зла
радныя ўсмешкі.

Што  ж  атрымліваецца?
Былы кіраўнік легендарнага
прафсаюза  “Салідарнасць”
Валэнса назаўсёды ўвайшоў
у гісторыю як “электрык, які
выклікаў кароткае замыкан
не камуністычнай сістэмы”.
Ён вылучае нашага суайчын
ніка на прэмію, якую ў свой
час з рук караля Нарвегіі ат
рымлівалі знакаміты даслед
чык Фрыцьёф Нансен (ён ра
таваў Савецкую Расію ад го
ладу  ў  Паволжы),  выдатны
місіянер  і філосаф Альберт
Швейцэр,  акадэмік  Андрэй
Сахараў, Далайлама, Міхаіл
Горбачоў…

Сам факт вылучэння паві
нен быў бы ўспрымацца ў Бе
ларусі пазітыўна.

Але гэтага не адбываецца.
Сапраўды, як кажуць, няма
прарока ў сваёй айчыне.

Мабыць,  справа  ў  тым,
што людзі пра многае хутка
забываюць.  Альбо  пачына
юць успрымаць вялікія дасяг
ненні як нешта звыклае, не
шта зразумелае само сабою.
Тое, што Беларусь сёння зас
таецца бяз’ядзернай дзяржа
вай, успрымаецца як дадзе
насць.  Між  тым,  ракетная
зброя была выведзеная з Рэс
публікі Беларусь у 1992 годзе,
калі Шушкевіч быў старшы
нём Вярхоўнага савету краі
ны.  І менавіта вывад ядзер
най зброі з Беларусі стаіць

першым пунктам у абгрунта
ванні вылучэння Шушкевіча
на прэмію.

Там ёсць  і  іншыя важныя
пункты – ініцыятыва сустрэ

чы ў снежні 1991 году кіраў
нікоў Беларусі, Расіі  і Ўкраі
ны, якія падпісалі Белавежс
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ЯК ВЫ АЦЭНЬВАЕЦЕ
НОВЫЯ ПРАВІЛЫ БЕЛАРУСКАЙ МОВЫ?
СЯРГЕЙ ЗАПРУДСКІ,
 ДАЦЭНТ КАФЕДРЫ ГІСТОРЫІ БЕЛАРУСКАЙ
МОВЫ БДУ, КАНДЫДАТ ФІЛАЛАГІЧНЫХ НАВУК:

“ДАСКАНАЛЫХ
ПРАВАПІСАЎ НЕ ІСНУЕ”
Шчыра кажучы, я не вельмі цікаўлюся, што там адбываецца з
правапісам. Мне, вядома, не вельмі падабаецца пэўная келей
насць гэтага. Мая пазіцыя такая – у правапісе цяпер лепш
было б нічога не чапаць. Як і пяць, і дзесяць гадоў назад. Таму
што дасканалых правапісаў не існуе. Тут вельмі многае зале
жыць ад згоды ў грамадстве. Я спадзяюся, што цяпершнія пап
раўкі будуць мінімальныя, не вельмі істотныя. Хаця, мяркую
чы па друку, там былі рэчы не вельмі пажаданыя. Маю на
ўвазе правіла напісання складаных словаў. Фактычна гэта
скасаванне магчымасці, каб у слове былі два націскі. На сён
ня гэта сапраўды складанае правіла. Бо нехта гэты пабочны
націск адчувае, а нехта не адчувае. Я не ведаю, якая будзе ця
пер сітуацыя. Наколькі я памятаю, там была прапанова зусім
адмовіцца ад напісання “о”. У выніку чаго знікае пабочны
націск, што не эстэтычна, не мілагучна.

ВІНЦУК ВЯЧОРКА, МОВАЗНАЎЦА:

“НІЧОГА СЭНСОЎНАГА”
Займаюцца чарговай рэформай савецкага правапісу людзі,
якія штодня не карыстаюцца беларускай мовай і якія нічога
ніколі не рабілі для таго, каб беларуская мова рэальна функ
цыянавала хаця б у якойнебудзь сферы нашага жыцця. Таму
нічога добрага і сэнсоўнага ад гэтых рухаў чакаць не выпа
дае.

ПЯТРО САДОЎСКІ,
КАНДЫДАТ ФІЛАЛАГІЧНЫХ НАВУК:

“ПРАВІЛЬНА ТОЕ,
ШТО АГУЛЬНАПРЫНЯТА”
Правапіс – гэта грамадскае пагадненне. У немцаў, у якіх мова
функцыянуе на ўсе сто працэнтаў, рэформа абмяркоўвалася
гадоў пяць. Галоўныя газеты з тыражамі па паўмільёна дру
кавалі гэтыя праекты, былі дыскусіі, выпускаліся брашуры. Гэта
прафесійны падыход. А ў нас функцыянаванне мовы абмежа
ванае, і тут ёсць небяспека для тых беларускамоўных, якія бу
дуць здаваць тэсты. Шырокая грамадскасць нічога пра гэта
не ведае. Недзе там ў “Настаўніцкай газеце” нешта было.
Шчыра кажучы, той “клясычны правапіс”, што рабілі Саўка,
Бушлякоў, Вячорка... Я не падзяляю арыентацыі на пальшчыз
ну. У правапісе і ў вымаўленні эстэтычным і дарэчным ёсць
тое, што агульнапрынята і што ўсе ведаюць. Тут няма аб’ек
тыўных крытэрыяў слушнасці, прыгажосці альбо непрыга
жосці. Правільна тое, што агульнапрынята.

ВАЛЯНЦІНА АКСАК, ПАЭТКА, ЖУРНАЛІСТ:

“ПРАВІЛЫ ПРЫМАЮЦЬ ЛЮДЗІ, ЯКІЯ
САМІ МОВАЙ НЕ ВАЛОДАЮЦЬ”
Гэтыя праўкі прапанаваныя яшчэ нябожчыкам акадэмікам
Падлужным, які, з майго досведу сустрэчаў і кантактаў з ім,
сам размаўляў на класічнай сучаснай трасянцы. І прыкладна
ў гэткім рэчышчы падрыхтаваныя ім прапановы. Больш за

тое, правілы гэтыя хочуць абмяркоўваць і прымаць у якасці
закону для беларусаў людзі, якія самі не валодаюць беларус
кай мовай, не кажучы ўжо пра тое, ведаюць яны ці не веда
юць гэтыя правілы.

ЗМІЦЕР САЎКА, МОВАЗНАЎЦА:

“МАВАЗНАЎСТВА” СТАНЕ
НАВУКАЙ ПРА НЯЧЫСЦІКАЎ”
Там, у новых правілах, ёсць моманты разумныя, несумненна.
Правядзенне “якання” ўва ўсіх лічэбніках. “Дзявяты”, “дзяся
ты”, “сямнаццаць”. І ўвядзеньне даволі ліберальных правілаў
пераносу. Гэта, безумоўна, два станоўчыя моманты. Але ўсе
астатнія дробныя станоўчасці блякнуць на тле адмоўных пра
пановаў. Не хацеў бы абнадзейваць тых, хто бачыць у гэтай
рэформе нейкія інтэграцыйныя памкненні. Яна ніякім чынам
не будзе спрыяць набліжэнню правапісу афіцыйнага, з адна
го боку, і правапісу “клясычнага”, з другога. Бо нават моман
ты, якія б сведчылі пра такія крокі, напрыклад, як напісанне
слова “НьюЁрк” праз літару “ё”... Апошняя рэдакцыя, прапа
наваная Міністэрствам адукацыі, адклікала гэтую прапанову,
якая яшчэ ўвосень мінулага году была. Там яшчэ ёсць нека
торыя моманты, якія б набліжалі афіцыйны правапіс да пра
вапісу клясычнага, але ў апошняй рэдакцыі, наколькі я ведаю,
усе яны паздыманыя. Такім чынам адбываецца крок назад,
мушу канстатаваць. Што да непрымальных момантаў, якія
прапаноўваюцца ў праекце, то хацеў бы назваць наступныя.
Гэта пашырэнне “акання” ў запазычаннях і ў складаных сло
вах. Словы будуць проста непазнавальныя ў выніку. Напрык
лад, “аўтаматакрос”. Вы думаеце, гэта крос з аўтаматамі? Гэта
той, што пакуль “аўтамота”. Ці “мавазнаўства”. Мава – гэта ў
міфілогіі нячысцік у жаночым абліччы. Наша мовазнаўства
стане навукай, якая вывучае гэтых нячысцікаў.

ВАЛЯНЦІН АКУДОВІЧ, ФІЛОСАФ:

“ГРАМАДСТВА НЕ ЗАЎВАЖЫЦЬ”
Я думаю, што гэтыя правілы, якімі б яны ні былі ў канчатко
вым выглядзе, застануцца практычна не заўважанымі грамад
ствам. І хіба толькі тыя, хто непасрэдна працуе з мовай для
друку, тыя будуць змушаныя, менавіта змушаныя, вывучыць
іх, перакваліфікоўвацца на тыя змены, якія будуць устаноўле
ныя. А грамадства нават не заўважыць. Я думаю, што грамад
ства заўважыла б толькі ў адным выпадку – калі б раптам ад
быўся пераход на “тарашкевіцу”. Але, хутчэй за ўсё, гэты пе
раход раскалоў бы грамадства яшчэ мацней.

ГЕНАДЗЬ ЦЫХУН, ГАЛОЎНЫ СПЕЦЫЯЛІСТ ІНСТЫТУТА
МОВАЗНАЎСТВА НАЦЫЯНАЛЬНАЙ АКАДЭМІІ НАВУК,
ПРАФЕСАР:

”ГЭТА ПЫТАННЕ ДАМОЎЛЕНАСЦІ”
Я, як супрацоўнік Інстытута мовазнаўства, вельмі слаба ведаю
сутнасць гэтых паправак. Я думаю, што істотных змен не буд
зе ўнесена. Гэта ўсё касметычныя рэчы. Але нейкія людзі хо
чуць зрабіць з гэтага вялікую палітыку. У прынцыпе, правапіс
– гэта не навуковае паняцце. Навукі тут мала. Гэта пытанне
дамоўленасці.

Працяг тэмы – на стар. 4
(Цалкам праект новай рэдакцыі “Правілаў беларускай арфаг-

рафіі і пунктуацыі” можна прачытаць на сайце Міністэрства
адукацыі — www.minedu.unibel.by)
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Суседзі

Экскандыдат у прэзідэнты
Беларусі Аляксандр Казулін,
які сядзіць у турме ў Віцеб
скай  вобласці,  звярнуўся  з
адкрытым лістом да прэм’ер
міністра  Літвы  Гедымінаса
Кіркіласа. У лісце Казулін вы
казвае меркаванне, што Бе
ларусь  замест  будаўніцтва
ўласнай атамнай электрас
танцыі павінна далучыцца да
энергетычнага праекту трох
балтыйскіх краін і Польшчы.

Гаворка  ідзе  пра  новую
АЭС у Літве, на месцы цяпе
рашняй Ігналінскай атамнай
станцыі. У праекце мяркуюць
удзельнічаць  Літва,  Латвія,
Эстонія і Польшча.

На думку Казуліна, “будаў
ніцтва  ў  Беларусі  ўласнай
электрастанцыі  –  занадта
вялікім  цяжарам  ляжа  на
эканоміку  краіны”,  “гэта
атамная  бомба  вялікай  ма
гутнасці, якая кожную хвіліну
можа выбухнуць з прычыны
недахопу адпаведных спецы
ялістаў альбо чыёйсьці злой
волі”.

Казулін адзначае таксама,
што “нельга дапусціць, каб
палітычны рэжым краіны (га
ворка  пра  ўрад  прэзідэнта
Лукашэнкі. – рэд.) выкарыс
тоўваў атамную энергію з мэ
тай шантажу ўсяго дэмакра
тычнага свету”.

Каментуючы ліст Казуліна
ў газеце «Respublika», прэм’
ер  Кіркілас  заўважыў,  што
“праект будаўніцтва ў Літве
электрастанцыі  ўжо  даўно
з’яўляецца шматбаковым, у
якім удзельнічаюць чатыры
краіны,  і справа далучэння
новага  партнёра  павінна
быць  узгоднена  з  усімі  ба
камі”.

Тым часам на думку пра
фесара літоўскага Інстытута
міжнародных дачыненняў  і
палітычных навук Ёнаса Чы
чынскаса,  “шанцы Беларусі
прывідныя”.

Аляксандр Казулін пера
даў  свой  ліст  Гедымінасу
Кіркіласу праз сваіх блізкіх, з
якімі нядаўна сустракаўся.

BNS, PAP

КАЗУЛІН
СУПРАЦЬ АЭС
У БЕЛАРУСІкія пагадненні, актыўны ўнё

сак у мірны раскол расійскай
каланіяльнай  імперыі, якая
існавала ў выглядзе Савецка
га Саюзу, адданасць прынцы
пам міру, дэмакратыі, правоў
чалавека.

Але першы пункт выгля
дае  найбольш  важным  –
асабліва на фоне выказван
няў  пасла  РФ  у  Беларусі
Аляксандра  Сурыкава  пра
магчымасць  размяшчэння
расійскай ядзернай зброі ў
Беларусі. Як быццам знарок,
яны прагучалі ўсяго праз не
калькі дзён пасля таго, як з
Польшчы прыйшла навіна аб
вылучэнні Шушкевіча на прэ
мію міру.

“У адказ на планы Вашын
гтона  Расія  і  Беларусь  мо
гуць  прыняць  рашэнне  аб
стварэнні сумесных ваенных
аб’ектаў, у тым ліку  і ядзер
ных. Канечне, усё гэта адбуд
зецца  пры  пэўным  узроўні
ўзаемадаверу і  інтэграцыі, а
таксама залежыць ад пункту
гледжання экспертаў, дыпла
матаў, ваенных: трэба, можна,
калі,  як”.  Гэта  фрагмент
інтэрв’ю, якое пасол Сурыкаў
даў агенцтву “Інтэрфакс”. Пад
“планамі Вашынгтона” маец
ца на ўвазе намер адмініст
рацыі ЗША размясціць у Чэхіі
і Польшчы элементы (рада
ры) проціракетнай абароны
– ПРА. Расійскае міністэрства
замежных справаў не стала
ніяк каментаваць выказван
не  свайго  дыпламата,  але
ніякім чынам  і не абвергла
яго. У МЗС Беларусі таксама,

фактычна, ухіліліся ад камен
тароў па сутнасці.

Канечне,  заява  пасла
сфармуляваная такім чынам,
каб да яе цяжка было дачапі
цца    —  вяртанне  ядзернай
зброі  падаецца  як  нейкая
гіпатэтычная мадэль, ажыц
цявіць  якую  на  практыцы
можна  толькі  пры  “пэўным
узроўні  інтэграцыі”. Але ра
зам  з  тым,  гэтыя  словы  да
юць  ясна  зразумець,  у  тым
ліку афіцыйнаму Мінску – у
абмен на “інтэграцыю (у тым
ліку, напрыклад, у абмен на
танны газ) Масква запатра
буе высокую цану. У тым ліку
–  ператварэння  саюзніка  ў
свайго сатэліта, дакладней –
закладніка ў ядзернай палі
тыцы.

Вось як пракаментаваў па
саж  расійскага  дыпламата
Станіслаў Шушкевіч у  інтэр
в’ю Радыё Свабода: “Расія ўсё
больш вяртаецца на пазіцыі
былога  СССР  і  хоча  быць
імперыяй, якая пагражае све
ту  сваімі  ядзернымі  боега
лоўкамі.  Ведаеце,  некалі
Алесь Адамовіч добра сказаў,
што гэта монстр, які ашчаці
ніўся сваімі ядзернымі раке
тамі супраць астатняга свету.
Вось  да  гэтага  і  ідзе.  Каму
гэта трэба, я не разумею. А
што для Беларусі гэта дрэн
на,  і  што  гэта  найвялікшая
пагроза – размяшчэнне такіх
структураў на беларускай тэ
рыторыі  —  гэта  абсалютна
зразумела. І ў гэтае пекла нас
можа прывесці толькі лука
шэнкаўскае  вернамаскоўс
кае падданства”.

Што тычыцца вылучэння
на  Нобелеўскую  прэмію,

Шушкевіч ставіцца да гэтага
спакойна  і  свае  шанцы
ацэньвае не вельмі высока.
“Мне было вельмі прыемна,
але шанцаў у мяне не больш
за 0,5%. Там будзе мноства
вельмі моцных канкурэнтаў,
але  ўжо  само  намінаванне
для мяне  рэч прыемная, і я
вельмі задаволены, што гэта
зрабіў  вельмі  паважаны
мною чалавек”.   (Гэта ўжо з
інтэрв’ю Польскаму радыё.)

Сёлетні лаўрэат (ці лаўрэ
аты) Прэміі міру будзе вядо
мы  12  кастрычніка.  Сярод
канкурэнтаў, пра якіх кажа
Шушкевіч,  былы віцэпрэзі
дэнт ЗША Альберт Гор, былы
канцлер ФРГ Гельмут Коль,
чачэнскія праваабаронцы  і
шмат  прэтэндэнтаў.  Усяго
каля 200 чалавек.

У падтрымку кандыдатуры
Шушкевіча выступіў адзін з
лідэраў дэмакратычных сіл
Беларусі, лаўрэат еўрапейс
кай  прэміі  Сахарава  Аляк
сандр Мілінкевіч.

“Я ўдзячны Леху Валэнсу
за тое, што ён выступіў ініцы
ятарам.  Я  таксама  накірую
свой ліст у Нобелеўскі камі
тэт. Шушкевіч – гэта леген
дарная асоба, якая зрабіла
шмат для дэмакратыі ў Бела
русі, а таксама для еўрапейс
кай бяспекі. Калі б Шушкевічу
далі гэтую прэмію, то для Бе
ларусі гэта была б надзвычай
вялікая падзея. Гэта б яшчэ
раз паказала месца Беларусі
ў сям’і еўрапейскіх народаў.
Трэба зрабіць усё, каб Шуш
кевіч атрымаў гэтую прэмію”,
– гаворыцца ў заяве Мілінке
віча для прэсы.  

Аглядальнік

ЗА БЯЗ’ЯДЗЕРНУЮ БЕЛАРУСЬ
СТАНІСЛАЎ ШУШКЕВІЧ ВЫЛУЧАНЫ НА НОБЕЛЕЎСКУЮ ПРЭМІЮ МІРУ
Заканчэнне. Пачатак на
стар. 1.

Маладзёвыя арганізатары
«Еўрапейскага марша» разры-
ваюць партрэты Ўладзіміра
Пуціна на знак пратэсту суп-
раць заяваў расійскага боку аб
магчымасці размяшчэння яд-
зернай зброі ў Беларусі. Мінск,
28 жніўня 2007 году.
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ГАНС ВЯЛІКІ І ГАНС МАЛЫ
ЦІ ПЕРАЖЫВЕ БЕЛАРУСКАЯ МОВА ЯШЧЭ АДЗІН ПРАВАПІС?

Гісторыя гэтай праблемы
такая.  Напачатку  мінулага
стагоддзя беларуская мова
не мела свайго правапіснага
нарматыву.  І тады рэдакцыя
газеты “Наша Ніва” замовіла
маладому навукоўцу Браніс
лаву  Тарашкевічу  ўнарма
ваць правапіс. Тарашкевіч за
дачу выканаў, і ўся Беларусь
пісала пабеларуску адноль
кава да 1933 году, калі адбыў
ся  раскол.  У  гэты  самы  год
Саўнаркам  БССР  правёў
“моўную  рэформу”,  якая
мела  жорсткі  рэпрэсіўны  і
русіфікатарскі характар. Ста
вілася задача “спрашчэння”
беларускага правапісу і “на
бліжэння” яго да расейскага.
У  выніку  большасць  вучо
ныхмовазнаўцаў была рас
страляная ці сасланая ў ГУ
ЛАГ, а саму беларускую мову
сталі  называць  “грубай”
(дзіва што, на пісьме больш
не  перадавалася  мяккасць
жывых  беларускіх  гукаў).  З
гэтага часу ўсталяваліся два
правапісы, якія сёння называ
юць “тарашкевіца”  і “нарка
маўка”. Першым да ўз’яднан
ня 1939 году пісала Заходняя
Беларусь, пасля – эміграцыя,
а з 1980х гадоў – практычна
ўсе новыя выданні дэмакра
тычнага кірунку. Другім ка
рысталася ўсё дзяржаўнае і
афіцыйнае:  улада,  сістэма
адукацыі, СМІ і выдавецтвы.

На парозе абвяшчэння не
залежнасці, на мяжы 1980х і
1990х  гадоў  гэты  канфлікт
акрэсліўся як канфлікт галоў
ным чынам этычны. Нельга
пісаць рэпрэсіўным правапі
сам. Асабліва калі мы ўсе жы
вем у чаканні суда над зла
чынствамі  камунізму.  І  да
туль, пакуль ніхто з упаўна
важаных і аўтарытэтных асо
баў  краіны  не  выказаўся  з
асуджальнай  ацэнкай  рэ
формы  1933  году,  само  ка
рыстанне  “наркамаўкай”
выглядала маўклівым далу
чэннем да сталінскага гена
цыду.

Сёння  мы  стаім  напярэ
дадні з’яўлення трэцяга пра
вапісу. Праект новай рэдак
цыі “Правілаў беларускай ар
фаграфіі  і пунктуацыі” пад

рыхтавала Міністэрства аду
кацыі. Неўзабаве новыя пра
вілы стануць законам.

Візуальна гэта будзе ма
дэрнізаваная “наркамаўка”.
За тым выключэннем, што ў
нас, прыхільнікаў “тарашкев
іцы”, больш няма падставаў
для этычнага канфлікту. Бо
афарбоўваць крывёю баль
шавіцкіх злачынстваў праві
лы, прынятыя ў незалежнай
Беларусі ХХІ стагоддзя, — тое
самае, што вінаваціць падлет
ка Ганса ў ваенных злачын
ствах ягонага дзеданацыста.
Генетычна яны – адно, Ганс
вялікі і Ганс малы. Але мало
му трэба жыць, не чуючы на
кожным  кроку  кінутага  на
адрас дзеда — “Ганьба!”.

Параўнанне з беларускай
мовай, аднак, кульгае ў тым
сэнсе, што немцы за паслява
енны  перыяд  здолелі  не
толькі адбудавацца, але й аб
’яднацца ў адно цэлае, а бе
ларусы апынуліся перад чар
говым раздрабленнем.

здаволеныя закрытымі ася
родкамі сваіх выданняў і ніяк
не перасякаемся з тым, што
прынята  называць  моваю
школы. Калі ў часы перабудо
вы  мы  на  агульнанацыя
нальным  узроўні  патраба
валі вярнуць традыцыйную
назву  сталіцы  –  “Менск”  і
іншых  гарадоў,  дык  сёння
нам дастаткова таго, што мы
так пішам у сваіх асяродках,
тым часам ва ўсебеларускай
дыскусіі гэтае пытанне ўжо
не  стаіць.  З  іншага  боку,
справядлівыя  па  сутнасці
этычныя аргументы супраць
“наркамаўкі” прыводзяць для
дэзарыентацыі карыстальні
каў мовы, у тым ліку і аднос
на новых правілаў. Сапраўды,
каму захочацца пісаць “лука
шэнкаўкай”? Выходзіць, што
гэта і мы таксама сеем сумнеў
у галаве маладога беларуса,
які, выбіраючы мову іспытаў
пры паступленні ў ВНУ, раз
думляецца  (“тарашкевіцай”
— не можна, “наркамаўкай”
– брыдка, “лукашэнкаўкай”...
ды пайшло яно ўсё!..) і будзе
здаваць парасейску.

* * *
Калі  ў  часы  абвяшчэння

незалежнасці Беларусі ў 1991
годзе    тарашкеўчыкі  жылі
спадзевам на пагаджальную
канферэнцыю, якая б асудзі
ла злачынствы камунізму, у
тым  ліку  і  ў  дачыненні  да
мовы, дык потым чакалі, што
“лясне  рэжым”,  з  якім  пра
мову  не  было  сэнсу  і  гава
рыць. Запас трываласці гэта
га  чакання  аказаўся  такім
вялікім, што напрыканцы 80
х  нават  быў  выйграны  суд
“Нашай Нівы” з Дзяржкамд
рукам за права пісаць класіч
ным правапісам. Важна, што
на тым судзе наш прынцып
быў падтрыманы практычна
ўсёй нацыянальнай моўнай
прафесурай. Але з таго мо
манту (10 гадоў назад) якраз
гэты запас пачаў таяць на ва
чах. Многія тарашкевічныя
мовазнаўцы адышлі ад спраў,
доўгачаканая новая нармал
ізацыя “класікі” з’явілая кулу
арным парадкам і аказалася
надта  далёкай  ад  жыцця.

Урэшце першапачатковая за
дача  –  думаць  маштабам
нацыі  –  была  страчаная  на
карысць захавання прынцы
паў, якія сталі кухоннымі.

Некаторыя  і  сёння  яшчэ
чакаюць, калі “лясне рэжым”.
Але логіка гісторыі падказвае
іншае. Рэжым не лясне ніколі,
пакуль  альтэрнатыва  яму
будзе  сядзець  на  кухні.  На
змену  гэтаму  правіцелю
прыйдзе іншы, напэўна, для
беларушчыны яшчэ горшы.
Сёння  мы  маем  ужо  цэлую
плойму канфармістаў у чыс
тым выглядзе. Але і з нас ды
сідэнты, трэба сказаць, ніякія.
Мы не адмаўляемся, як Ла
рыса  Геніюш  ад  савецкага
грамадзянства, ад пашпарта з
“капустай”  і аўтамабільных
нумароў з “закатам над бало
там”. І гэта пры тым, што Бе
ларусь – незалежная, пра што
Геніюш магла толькі марыць.

Гаворка  не  ідзе  пра  ад
ступніцтва або здраду класіч
наму правапісу як прынцыпу.
Новыя  правілы  даюць  нам
падставу казаць пра адну бе
ларускую  мову  на  постса
вецкім  этапе  яе  развіцця.
Новы  правапіс,  безумоўна,
патрабуе далейшага рэфар
мавання – вяртання мяккіх
знакаў, пераднаціскнога “я”...
Але рабіць гэта трэба на ўсе
агульным узроўні, а не ў зак
рытых  асяродках,  што  не
інтэграваныя ў агульнанацы
янальны моўны працэс, які
без удзелу гэтых асяродкаў
выглядае  скалечаным  і  не
надта жыццяздольным.

Што замінае нам прыняць
новыя  правілы  ў  якасці
агульных? Прынцыпы? Дык
варта  задумацца  пра  цану,
якая  будзе  заплочана  за
нашы прынцыпы.

* * *
Вядома,  новыя  правілы

могуць быць зганьбаваныя
ўжо толькі за тое, што ўвод
зяцца пры аўтарытарным по
стсавецкім рэжыме. Але гэта
наша  краіна  і  мы  –  такія  ж
складнікі гэтага рэжыму. Мы
лічым сябе пратэстным элек
таратам,  але  самое  жыццё

Афарбоўваць кры-
вёю бальшавіцкіх

злачынстваў праві-
лы, прынятыя ў

незалежнай Беларусі
ХХІ стагоддзя, — тое

самае, што віна-
ваціць падлетка
Ганса ў ваенных

злачынствах ягонага
дзеда-нацыста.

Генетычна яны –
адно, Ганс вялікі і

Ганс малы. Але мало-
му трэба жыць, не
чуючы на кожным

кроку кінутага на
адрас дзеда —

“Ганьба!”.

Трэба прызнаць, што мы,
ініцыятары “тарашкевіцы”, за
мінулыя  20  гадоў  так  і  не
здолелі  стварыць  уласнага
адзінага  руху.  Наадварот,
сёння  мы  ператварыліся  ў
секту, бо абралі для існаван
ня паралельны свет. Замест
таго, каб дамагацца зменаў у
афіцыйным  правапісе,  мы Заканчэнне на стар. 5
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КОШТЫ ВЫРАСТУЦЬ АМАЛЬ НА ЎСЁ
Неўзабаве беларусаў ча

кае  падвышэнне  коштаў
практычна на ўсе харчовыя і
нехарчовыя  тавары.  Як
заявіў у аўторак на сустрэчы
з  журналістамі  намеснік
міністра эканомікі Ўладзімір
Адашкевіч, гэта звязана з но
вымі  рэаліямі  ў  гандлёвых
дачыненнях з Расійскай Фе
дэрацыяй, а таксама з кань
юнктурай  на  ўсясветных
рынках.

Намеснік  міністра  эка
номікі Ўладзімір Адашкевіч
кажа, што падвышэнне кош
таў на прыродны газ,  імпар
таваны  з  Расіі,  пакуль  што
істотна не адбіўся на дабра
быце беларусаў.

Паводле  чыноўніка,  ас
ноўны  цяжар  пасля  росту
кошту на газ на 114% узяў на
сябе  рэальны  сектар  эка
номікі:

“Не столькі на насельніцт
ва мы  імкнуліся перакласці
ўсё падаражанне... Натураль
на,  што  большую  нагрузку
панёс рэальны сектар. Пад
вышэнне на газ са студзеня
2007га для рэальнага секта
ра склала 89,5%. Для насель
ніцтва  —  20%,  у  электраэ
нергіі  —  гэтаксама  20%.  У
цеплавой  энергіі  тарыфы
змененыя на 12%.

Улічваючы  сацыяльную
скіраванасць палітыкі ў дзяр
жаве, зразумела, што рэаль
ны  сектар  павінен  несці
большую  нагрузку,  каб

згладзіць падаражанне для
насельніцтва  і каб ні ў якім
выпадку не дапусціць зніжэн
ня росту рэальных грашовых
прыбыткаў”.

Прадстаўнік міністэрства
прызнаў: хутка трэба чакаць
коштавых скачкоў практыч
на ва ўсіх галінах народнай
гаспадаркі.

За  восем  месяцаў  гэтага
году кошты на нафтапрадук
ты,  якія  рэалізуюцца  праз
АЗС, вырасьлі на 15%. Ад 30
жніўня  кошт  праезду  ў  га
радскім транспарце ў Мінску
падскочыць на 20% (ад 500 да
600 рублёў), у рэгіёнах пра
езд  замест  ранейшых  420
рублёў будзе каштаваць паў
тысячы рублёў за паездку.

Паводле Ўладзіміра Адаш
кевіча,  нягледзячы  на  тое,
што сёлета будзе намалоча

на зерня болей, чым летась,
Беларусі давядзецца набыць
за мяжой каля 200 тысяч тон
элітных  гатункаў  харчовай
пшаніцы, а таксама фураж
нае зерне.

Таму ўжо ў верасні плану
ецца  падвышэнне  цаны  на
хлеб — у сярэднім на 3%, а
на муку — на 4,5%. Уладзімір
Адашкевіч  таксама  сказаў,
што на 2% у жніўні і таксама
на 2% у верасні падвысяцца
цэны на малако.

Эканамічны аналітык Ва
лянцін Мацкевіч зважае на
той факт, што і хлеб, і малоч
ныя  харчы  —  стратэгічная
група тавараў, якія ў самыя
складаныя перыяды мусяць
быць агульнадаступнымі:

“Гэта  найбольш  важныя
тавары,  якія  вельмі  моцна
кантралююцца.  І калі ўлады

наважыліся на такі крок, то
справа сур’ёзная. Канечне,  і
хлеб, і ўсё астатняе завязана
на энерганосьбітах. Трымаць
наколькі  маглі  —  трымалі,
кошты  не  падымалі  вельмі
доўга.

Але чакаць ласкі ўжо няма
адкуль, неўзабаве далучацца
і  іншыя  сферы.  У  першую
чаргу, камунальныя паслугі.
Бадай, гэта самае складанае
пытанне. Пры тым, што кош
ты  і  без  таго  высокія,  на
бліжаецца ацяпляльны сезон,
кастрычнік. І ад падвышэння
нікуды не падзецца. Таму на
ступным  крокам,  канечне,
будзе карэктыва ў камуналь
ных плацяжах. Трапіць сюды і
вада: каб яе здабыць і пера
пампаваць, энергія патрэб
ная. Энергарэсурсы патрэб
ныя ўсюды”.

Што чакаць ад 2008 году,
калі кошты на газ будуць ад
карэктаваныя ў бок падвы
шэння?  Намеснік  міністра
эканомікі  Ўладзімір  Адаш
кевіч спадзяецца на плён ад
перамоваў  з  кіраўніцтвам
Расіі.

Аднак  усё  больш  прадп
рыемстваў, не чакаючы пера
моваў  у  Маскве,  імкнуцца
прэвентыўна падвысіць кош
ты  на  сваю  прадукцыю.
Прыкладам,  ад  аўторка  на
3% падвысіліся кошты на га
рэлку.

Паводле Радыё Свабода

Намеснік міністра эканомікі: “Падаражэе ўсё...”

ХЛЕБ І МАЛАКО ПАДАРАЖЭЮЦЬ НА 2-3%

ГАНС ВЯЛІКІ І ГАНС МАЛЫ
ЦІ ПЕРАЖЫВЕ БЕЛАРУСКАЯ МОВА ЯШЧЭ АДЗІН ПРАВАПІС?

ператварае  нас  у  цынікаў  і
падмочвае нашы прынцыпы,
ператварае ў “няўдачнікаў” у
вачах будучых пакаленняў.
Чаму яны не змагаліся за ста
ражытныя сімвалы  і мяккія
знакі? Таму што яны здаволі
ліся, што карыстаюцца гэтым
самі?..

Можна  шмат  казаць  пра
тое,  што  ў  адной  мовы  мо
гуць быць два і болей нарма
тыўныя правапісы. Між тым,
новыя правілы не даюць мо
вазнаўчай гардыні падставаў
называць іх “наркамаўкай” і
не пакідаюць аніякіх важкіх
апраўданняў  правапіснай
раздробленасці. Нам патрэб
ная візуальна адна беларус
кая  мова.  Адна  для  ўсіх  –  і
для афіцыёзу, і для апазіцыі, і

для  школы,  і  для  тусоўкі.
Інакш вакол расейскага сла
на будзе ўвіхацца ды брахаць
усё больш і ўсё драбнейшых
мосек,  і  ўсё  больш  яны  бу
дуць “разбірацца” не са сла
ном, а паміж сабой.

Мы  павінны  выйсці  на
сітуацыю штучна створанага
парытэту беларускай і расей
скай моваў. Адзін на адзін.  І
тады звычайны беларускі ча
лавек аднойчы спытаецца ў

сябе  самога  –  а  чаму  гэта
“Панарама” ў нас не беларус
кая? І чаму Прэзідэнт у нас –
не  беларускі?  І  чаму  наша
школа – не беларуская?

Сённяшняя Беларусь – по
стсавецкая і аўтарытарная –
далёкая  ад  ідэалу,  які  нам
мроіцца.  Але  пакуль  мы  не
адчуем сябе яе часткай, нічо
га не зменіцца.

Сяргей Дубавец

Заканчэнне. Пачатак  на
стар.4
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СВЯТА АКРАБАТАЎ Саюздрук
АЛЬБО “БЫКОВУ, КОРОТКЕВИЧУ И ШАМЯКИНУ – ПО ОТДЕЛЬНОМУ ТОМУ”

Як робяцца хваліПРАЧЫТАЙЦЕ З УСМЕШКАЙ
АЛЬБО ПАРАДА З УЛАСНАЙ БІЯГРАФІІ

Сачу я за творчасцю адной
маладой журналісткі Насты
Ігнатовіч з Еўрарадыё. Пра
цавітая,  як  пчолка,  кожны
дзень гучаць яе добрыя рэ
партажы і агляды эканаміч
ных навін, але вось адна заў
вага. Моўная. Гучаць гэтыя
матэрыялы не як жывая ра
дыйная гутарка, а быццам бы
робат начытаў манатонным
голасам.  Хацелася  б  трохі
эмоцый. Прывяду пару прык
ладаў, якія шаноўнай спада
рыні Насце, напэўна, дапамо
гуць.

Колькі гадоў таму ў адной
з перадач “Ранішняй Свабо
ды” Аляксей Дзікавіцкі чытаў
навіны і, як толькі закончыў,
раздаўся строгі настаўніцкі
голас ягонай каляжанкі Але
ны Ціхановіч: “Аляксей, а ця
пер  прачытайце  апошнюю
фразу з усмешкай”. І я, седзя
чы ў Вільні, на ўласныя вочы
ўбачыў, як там, у Празе, рас
плылася  ў  Дзікавіцкага
ўсмешка ад вуха да вуха. Ён
перачытаў патрэбную фразу,
а там была якаясь несур’ёз
ная навіна, астатняя ў выпус

ку, і ўсё зайграла як трэба.
Але ж як угадаць патрэб

ную інтанацыю, калі ўсміхац
ца, калі пахмурнець? Інфар
мацыя ж бывае розная. Тут я
маю параду з уласнай біяг
рафіі.  Калі  працаваў  на  тэ
левізіі  і трэба было ў студыі
начытаць  закадравы  тэкст,
бывала, не мог злавіць пат
рэбны  настрой.  Тады  мой
старэйшы калега, светлай па
мяці Стасіс Кавалюкас звяр
таўся  да  мяне:  “Слухай,  ты
мне раскажы, чаго ты хочаш”.
І  я,  гледзячы  проста  яму  ў

вочы,  спрабаваў  патлума
чыць... Ён мяне абрываў на
паўслове і камандаваў: “Вось
вось. А цяпер з гэтай інтана
цыяй  –  у  мікрафон”.  Калі
ўявіш сабе не абстрактнага
слухача, а канкрэтнага чала
века, заўсёды скажаш так, каб
яму было цікава. Калі трэба,
магу даслаць свой фотазды
мак  –  самага  ўдзячнага  і
ўважлівага слухача.

Сяржук Вітушка

Хто  сумняваецца  ў  існа
ванні  “Союзного  государ
ства”, хай часцей чытае “На
родную  газету”.  Днямі  яна
надрукавала артыкул пад на
звай “Наш общий рубеж”.

“Это будет уже третья и,
судя по всему, самая дорогая
программа обустройства вне-
шних границ Союзного государ-
ства. К примеру, в 1996–2001
годах Беларусь и Россия по-
тратили на обустройство
границ 222,7 миллиона россий-
ских рублей. Бюджет второй
программы, на 2002–2006
годы, составил уже около 2,5
миллиарда рублей, из них более
одного миллиарда пошло на
обустройство прибалтийско-
го участка белорусской грани-
цы.

На третьем этапе боль-
шая часть средств также бу-
дет направлена на границу с
Латвией и Литвой. Почему
именно на этом направлении
акцентируется внимание?

– Дело в том, что при СССР
граница у Беларуси была обо-
значена только с Польшей –
398 километров, – пояснил за-
меститель начальника меж-
дународно-договорного управ-
ления Госкомпогранвойск Бела-
руси Юрий ФЕДОРОВ. – Поэто-
му в 1992 году обустройство
остальных участков при-
шлось начинать фактически с
нуля. На сегодняшний день гра-
ница со странами Балтии
оборудована примерно на 60

процентов. Полностью ее обу-
стройство будет завершено в
рамках новой союзной про-
граммы. Предполагается по-
строить три погранзаставы,
восемь пограничных постов,
обустроить три военных го-
родка, оснастить оборудова-
нием узлы связи и пункты про-
пуска, закупить два вертоле-
та.

Предусмотрено также
строительство ряда объек-
тов на украинском и казах-
станском направлениях”.

На жаль, у гэтым (бадай,
адзіным)  аспекце  саюзная
дзяржава зусім не выглядае
фантомам.  І з кожным днём
становіцца ўсё больш рэаль
най.  Цікава,  ці  народзіцца
нейкая “союзная особенная
гордость”, якісь новы саюзны
патрыятызм у грамадзян гэ
тай  СД,  калі  з  Новага  году
паўстане праблема выезду ў
“іншы  свет”?  Напрыклад,  у
Польшчу.  Дзякуй  Богу,  па
куль яшчэ недабудаваны ук
раінскі накірунак...

Але ў саюзнай дзяржавы
ёсць  не  толькі  агульная
мяжа. У яе ёсць свая “союз
ная культура”. І прэзентуе яе
на старонках “7 дней” не які
небудзь  Барадулін  ці  Бу
раўкін. А... Цытую паводле га
зеты: “Первый секретарь Со
юза  писателей  Беларуси,
поэт, лауреат международ
ных премий им. С.Полоцкого
и Н.Минского, членкоррес

пондент Петровской акаде
мии наук и искусств Анато
лий Аврутин”. Во як! А заду
малі саюзныя пісьменнікі вы
даваць “Белорусскороссийс
кую библиотеку».

«Было решено Быкову, Ко-
роткевичу и Шамякину выде-
лить по отдельному тому, а
всех остальных каким-то об-
разом объединить. К примеру,
сделать отдельный том на-
родных поэтов. Отдельный
том, в который войдут про-
изведения Купалы, Коласа и
Богдановича, и т.д. Если про-
заиков, начиная с классиков и
заканчивая самыми современ-
ными писателями, придется
«втискивать» под одну об-
ложку по 2-4 человека, то по-
этов, конечно, побольше — по
6-8. Библиотека планируется
на русском языке, что позво-
лит максимально большому
числу россиян познакомиться
с белорусской литературой.
Хорошие переводы на русский
есть у всех ведущих белорус-
ских писателей (я имею в виду
тех, кто пишет по-белорус-
ски), и тут проблем не будет.
А вот нашим российским кол-
легам просто сочувствую.
Всю русскую литературу вмес-
тить в 25 томов, как мне ка-
залось, – задача почти нераз-
решимая. После энтузиазма
первых дней дело на некоторое
время застопорилось. Встал
вопрос, кто же будет выпус-
кать эти книги? То ли Россия,

то ли Беларусь, то ли каждая
сторона свою часть...»

Якую  тытанічную  працу
ўзваліў  на  сябе  спадар  Аў
руцін!  Яму  шкада  расійскіх
калегаў, а мне шкада Купалу,
Коласа  і  Багдановіча,  якім
“высочайше” выдзелілі адзін
толькі том. Спадзяюся, сябе
лаўрэаты не абдзялілі? Зрэш
ты, за Быкава з Караткевічам
трэба падзячыць. Іхныя кнігі
лішнімі не будуць ніколі.

А “Звязда” піша пра ўсё тое
грандыёзнае  і ашаламляль
нае, што чакае нас неўзабаве
ў Шклове на Дні беларускага
пісьменства.

“У першай палове дня ў га-
радскім парку пачнецца «Свя-
та дзяцінства»

Адначасова на шклоўскім
стадыёне адбудзецца спар-
тыўнае свята. Запланаваны
выступленні гімнастаў і акра-
батаў, турнір па сілавому
шматбор’ю, картынгавая гон-
ка і футбольны матч паміж
зборнымі ветэранаў спорту
Беларусі і Шклова.

Вуліцы Урыцкага і Маркса на
свяце атрымаюць імёны Янкі
Купалы і Якуба Коласа.”.

Ну, дзякуй роднай уладзе.
Хаця б так узгадала пра юбі
ляраў.  Але  я  штосьці  пра
пісьменнікаў нідзе не знай
шоў. Яны будуць на свяце? Ці
свята пісьменства звядзецца
да выступаў акрабатаў і сас
тарэлых футбалістаў?

Алесь Канюціч
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Невядомая
Беларусь

Фотафакт

Я Стрэмкі

АДЗІН У ПОЛІ – І НЕ ВОІН

Сучасныя Рагнеды. Свята
горада ў Заслаўі, 25 жніўня
2007 году. Фота газеты «Сва-
бода»

Так мала дадзена нам вы
біраць,  —  не  па  сваёй  волі
прыходзім мы на гэты свет.
Нічога ад цябе не залежыць.
Ты можаш нарадзіцца як па
ляк,  немец  ці  ненец.  І  не
толькі ланцужок генаў кож
ны з нас атрымлівае ў спад
чыну. Кожны з нас становіц
ца  таямнічым  неназваным
аб’ектам,  —  “Я”.  Нікому  не
дадзена поўнасцю разгадаць
гэты рэбус, загадку ўласнай
асобы.  Бо  на  сябе  глядзіш
сваімі ж вачыма – але ці на
сябе? Ці гэта я там, у люстэр
ку?  Не,  там  нехта  іншы,  які
мае правую руку, падобную
на  маю  левую,  і  ўвогуле
робіць  усё  наадварот...  і
ўрэшце, да яго нельга нават
дакрануцца, а значыць, ён –
не я.

Загадка – не толькі я сам.
Загадка  –  мой  шлях.  І  азір
нешся, і не ведаеш – ці гэта я
выбраў гэтую дарогу, гэтую
вёску ці горад, ці хтось мяне
накіраваў? Ці ж гэта я выбраў
сваю  каханую,  калі  да  яе  і
толькі да яе мяне цягнула не
вядомая  сіла?  Гэтая  сіла  –
што яна ёсць, якое поле, якая
гравітацыя?  Да  чаго  яны
мяне змусіць заўтра? Ці гэта
я сам выбраў свой занятак,
сваю прафесію, хоць яна мне
прыносіць напалову радасць,
напалову – бяду і згрызоты?
Ці мог я быць  іншым – леп
шым,  мацнейшым,  прыга
жэйшым? Больш здольным? І
ці гэта быў бы я? А калі не я,

дык хто?
І ці мог я пазбегнуць сваіх

памылак?  Сваіх  грахоў?  А
можа  праз  іх  рэалізуецца
мой лёс? А калі ёсць лёс, дык
хто  яго  накрэсліў,  хто  гэты
невядомы сцэнарыст... І чаму
ён са мной зусім не раіцца? І
што рабіць, калі так хочацца
сыграць Гамлета, а мая роля
толькі сказаць “кушать пода
но”? А можа, трэба быць уд
зячным, што ўвогуле дапуш
чаны на гэту сцэну?

Але так хочацца выйсці за
рамкі, за дужкі свайго лёсу, як
з цеснай турмы – а што там,
далёка:  у  іншых  краінах,  у
іншых  часах  і  эпохах?  І  я
ніколі не даведаюся, што ад
чуваў мой продак, які шчыра
верыў у Перуна, у лесавікоў і
русалак.  Хоць  і  для  яго  я  –
быў  бы  чараўніком,  які  ў
любы момант можа пагава
рыць з чалавекам, які знаход
зіцца за гарамі і лясамі... І хто
з  нас  больш  прыдбаў,  а
больш  страціў?  Хто  больш
бачыць – я праз вакно цягні
каэкспрэса, ці ён – з кіёчкам
і  кайстраю  на  роснай  сця
жынцы? Дзе большая асалода
– глядзець у плазмавым тэле
візары канцэрт “Еўравізіі” ці
слухаць у задымленай карч
ме Сымонамузыку?

І думкі ў маёй галаве – ці
гэта  цалкам  мае  думкі?  Ка
жуць жа: “чалавек – гэта тое,
што ён спажывае”. А значыць,
мае думкі – таксама выраслі
з іншых, прачытаных, падслу

ханых.  Дык  можа  іх  і  зусім
няма – маіх  і  толькі маіх? Я
толькі  іначай ператасоўваю
карты, а калода адна і тая ж,
адна на ўсе часы?

І я ўсведамляю, — вымуша
ны прызнаць, — што я непаз
бежна прадукт свайго часу,
як  бы  я  ні  стараўся  яму  не
падпарадкоўвацца, вырывац
ца зпад ягонага ўплыву. І як
бы  мне  было  ні  ненавісна
крочыць  у  нагу,  а  я  прыка
мандзіраваны да гэтага войс
ка. І – так, як у войску, б’юць
па нагах, калі ты не патрапля
еш  у  крок.  І  як  зрабіць  вы
бар? Не падпарадкоўвацца –
небяспечна. Быць пакорліва
паслухмяным – агідна. Вунь
як  шчасліва  і  бадзёра  кро
чаць тыя, каму да смаку мар
шаваць у агульным шэрагу.
Якія яны ружовыя і вясёлыя!
І далёка зойдуць.

І ўсё ж я адважыўся! Я сас
кочыў убок, на ўзбочыну, у
пустазелле й дзядоўнік. Я –
адзін у полі. І – не воін, бо не
хачу вайны.

Я хачу слухаць, як страко
чуць конікі  і гудуць чмялі. А
ў небе заліваецца жаўрук –
для мяне.  І я нікуды не спя
шаюся,  нікога  не  хачу  апя
рэдзіць, адштурхнуць. Я так
сама  –  іду.  Але  я  іду  сваёй
сцяжынай. Я ўсвядоміў, што я
– гэта толькі я, і нічога болей.
І мне – спакойна.

Я іду да самога сябе.

Алег Аблажэй

30 жніўня ў 1954 годзе на
радзіўся Аляксандр Лукашэн
ка,  першы  прэзідэнт  Рэс
публікі Беларусі, які займае
гэтую  пасаду  трынаццаты
год.

31 жніўня 12 году нарадз
іўся рымскі імператар Калігу
ла. Ягонае імя літаральна пе
ракладаецца як “боцік“. Калі
гула ўвайшоў у гісторыю як
жорсткі правіцель, які забіваў
людзей са свайго атачэння.
Пабеларуску  выдавалася
п`еса пра Калігулу, якую на
пісаў францускі пісьменнік
Альбэр Камю.

1 верасня – дзень пачатку
не  толькі  восені,  але  й  ле
гальнага  друку  ў  Беларусі.
Менавіта 1 верасня 1906 году
ў Вільні выйшла пеpшая ле
гальная  белаpyская  газета
«Hаша  доля».  Праіснавала
яна нядоўга – выйшла ўсяго
7 нумароў, якія канфіскоўва
ліся. Урэшце рэдактар і выда
вец газеты Іван Тукеркес пат
рапіў пад суд, а калектыў рэ
дакцыі прыступіў да выдання
газеты больш памяркоўнага
кірунку,  якая  называлася
«Наша Ніва».

3 верасня ў 1932 годзе за
гінуў  легендарны  савецкі
піянер Паўлік Марозаў. Спра
ва  адбывалася  глыбока  ў
Сібіры. Але цікава, што сям’я
Марозавых паходзіць з Бела
русі. Бацька Паўліка не любіў
савецкую ўладу і хаваў ад яе
хлеб. Паўлік данёс на бацьку
ў карныя органы, за што ся
ляне яго і забілі.

3 верасня 1927 году адбы
лася першая ў гісторыі тэле
фонная  размова  паміж
Мінскам і Варшавай. На той
момант  мяжа  з  Польшчай
праходзіла  зусім  блізка  ад
беларускай сталіцы.

5 верасня  1828  году  ў
Плешчаніцах быў заснаваны
мясцовы тэатр графа Тышке
віча.  І  хоць  праіснаваў  ён
усяго 7 гадоў, але сам гэты
факт важны для разумення
тагачаснай Беларусі, у якой
пасля далучэння да Расіі пас
тупова занепадала тэатраль
ная культура, а цэнтры тэат
ральнага мастацтва ператва
раліся ў мала чым адрозныя
адно ад аднога мястэчкі.
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ШАНОЎНЫ ЧЫТАЧ!

1. Пазначце свой узрост, адукацыю, род заняткаў

2. Дзе Вы жывяце – у вёсцы, у мястэчку, у горадзе?

(Патрэбнае падкрэсліць.)

3. Як Вы атрымліваеце газету: па падпісцы, у цягніку,
на рынку, праз паштовую скрыню?

4. Як часта вы атрымліваеце “Свабоду”:   кожны
тыдзень, некалькі разоў на месяц, раз на месяц, радзей
чым раз на месяц...?

5. Якая тэматыка цікавіць Вас найбольш? (патрэб-

нае падкрэсліць): грамадска-палітычная; сацыяльна-
эканамічная; міжнародная; культурніцкая; гістарычная;
іншая?

6. Матэрыялы якіх рубрык выклікаюць Вашу ўвагу

найперш?
- Пытанне тыдня і Каментар
- Чаго не паказвае БТ
- Суседзі
- Грамадства і ўлада
- Беларусь-Расія
- Беларусь-Еўропа
- Гаспадарка
- Саюздрук
- Як робяцца хвалі
- Стрэмкі
- Невядомая Беларусь
- Блакітны агеньчык
- Наша пошта
- Фотафакт
- Мясцовы дадатак
(Можна пазначыць птушкай адразу некалькі рубрык)

7. Якія рубрыкі Вы лічыце нецікавымі ці непатрэб-

нымі?

(Напішыце)

8. Якіх рубрык, на Вашу думку, не хапае ў газеце?

(Напішыце)

9. Ці падабаецца Вам афармленне газеты (памер і

колькасць старонак, шрыфты, загалоўкі, размяшчэн-

не матэрыялаў на паласе, колькасць і якасць ілюстра-

цый)? (Напішыце, што канкрэтна Вам падабаецца ці не
падабаецца)

10. Ці жадалі б вы, каб накірунак рэдакцыі “Свабо-

ды”:

- заставаўся гэткім самым;
- быў больш нейтральным;
- быў больш апазіцыйна скіраваным (пазначце).

11. Якія іншыя органы СМІ вы чытаеце, слухаеце,

глядзіце пастаянна?

12. Ці ёсць у вас якія-небудзь іншыя каментары ці

рэкамендацыі да нас?

Поспехаў вам!

Чакаем вашых адказаў.

Для таго, каб наша з вамі газета станавілася лепшай і яе было цікавей чытаць, нам трэба больш
ведаць пра вас. І ўлічваць ваша меркаванне.

Таму мы прапануем вам адказаць на пытанні нашай анкеты, якая друкуецца ніжэй. Вам не трэба на-
зываць сваё прозвішча і дакладны адрас – дастаткова запоўніць анкету, выразаць яе і даслаць на ад-
рас: 220050 МІНСК, а/с 97


